
J e g y z ő k ö n y v

Készült:  Monorierdő  Községi  Önkormányzat   Képviselő-testületének  Egészségügyi  és 
Környezetvédelmi  Bizottsága   2009. május  12-én  15.00 órai kezdettel  a  Polgármesteri  Hivatal 
dísztermében megtartott  nyílt üléséről.

Jelen vannak:  Dr. Pácziné Félix Anna elnök, Borbás Elvira tag,  Dzsupin Imréné tag, Bánné Veres 
Zsuzsanna tag, Bíró László tag.

Meghívottak:   Juhász Sándor polgármester
    Vad Mária alpolgármester
    Dr. Páczi Antal alpolgármester
    Szalai Gábor SzKB elnök
    Dr. Práczki Péter PTB elnök
    Dr. Külüs Ilona gyermekorvos
    Sahin-Tóth Jenőné pénzügyi vezető 

Tanácskozási joggal: Vargáné Vass Éva jegyző.  
   
Dr. Pácziné Félix Anna elnök: Köszönti a megjelenteket, a bizottsági ülést 15.00 órakor megnyitja. 
Megállapítja, hogy öt bizottsági tag megjelent, a bizottság határozatképes.

A jegyzőkönyvvezetésére Kifutné Szerencsi Ildikót, hitelesítésre Borbás Elvira bizottsági tagot kéri 
fel. 
Javasolja, hogy a napirendi pontokat cseréljék fel és az alábbiak szerint fogadják el, mivel Dr. Páczi 
Antal háziorvos és Dr. Külüs Ilona gyermekorvos később tud megjelenni:  l. Szelektív hulladék 
gyűjtő  sziget  kialakításának  tárgyalás,  2.  Helyi  természeti  értékeink  felkutatása, 
számbavételének  előkészítése,  3.  Lomtalanítás.  Gumiabroncs,  akkumulátor  gyűjtésének 
szervezése,  4.  Parlagfű  mentesítés  előkészítése,  5.  Háziorvos,  gyerekorvos  beszámolója,  6. 
Egyebek. 

Az  Egészségügyi  és  Környezetvédelmi  Bizottság  a  jegyzőkönyv  vezető  és  a  hitelesítő 
személyére, valamint a napirendi pontokra, azok sorrendjére tett javaslatot 5  igen szavazattal 
elfogadta.

1. Szelektív hulladék gyűjtő sziget kialakításának tárgyalás 

Dr.  Pácziné  Félix  Anna bizottság elnöke: A szelektív  hulladék gyűjtő  sziget  kialakítását  már 
többször tárgyalta a bizottság.  Tájékoztatja a bizottságot, hogy a gyűjtő edényzetek az iskola és az 
autóscsárda előtt lesznek elhelyezve, ezért  nem kell külön kialakítani, mert mind a két terület le van 
betonozva. Kérdezi, hogy van e a napirendi ponttal kapcsolatban valami hozzászólás, más javaslat. 
Megállapítja, hogy nincs. 

Dr. Pácziné  Félix Anna szavazásra bocsátja azt, hogy a szelektív hulladék gyűjtő sziget a Fekete 
István Általános Iskolánál és a 4-es sz. főút mellett lévő Autóscsárdánál legyen kijelölve, mivel a 
feltételek adottak.
A bizottság 5 igen szavazattal az alábbi határozatot hozta:
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                    A szelektív hulladék gyűjtő sziget kialakításáról

Az Egészségügyi és Környezetvédelmi Bizottság javasolja,  hogy a szelektív hulladék gyűjtő sziget 
a Fekete István Általános Iskolánál és a 4-es sz. főút mellett lévő Autóscsárdánál legyen kijelölve, 
mivel a feltételek adottak.

Határidő: folyamatos
Felelős: Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke

2. Helyi természeti értékeink felkutatása, számbavételének előkészítése

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke:  A volt Kalmár tanya környékén található az Újfalu 
templom maradványainak néhány darabja. Javasolja, hogy a maradványokat hozzák be onnan és 
valahol  a  hivatal  területén  őrizzék.  Ha sor  kerül  a  református  templom építésére,  akkor  ott  be 
lehetne  építeni. Meg fogja kérni Bodó László Urat, hogy kísérje el a területre, hogy megnézzék 
milyenek a maradványok.  Javasolja, hogy a bizottság olyan határozatot hozzon, hogy onnan ezek a 
maradványok legyenek beszállítva és őrizve. Kérdezi, hogy van e valakinek hozzászólása, javaslata.

Borbás Elvira tag:  Kérdezi, hogy mekkorák a maradványok.

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Nem tudja, mert csak messziről látta.

Borbás Elvira tag: Javasolja,  hogy a bizottság bízza meg Dr.  Pácziné Félix Annát  a bizottság 
elnökét és Bodó László Urat, hogy a helyszínen mérjék fel, hogy egyáltalán mennyi maradványról 
és mekkora darabokról van szó és a következő bizottsági ülésen már konkrétan tud a bizottság 
tárgyalni arról, hogy esetleg hol lehetne elhelyezni.

Dr. Pácziné  Félix Anna szavazásra bocsátja azt, hogy a bizottság bízza meg a bizottság elnökét és 
Bodó László Urat, hogy az Újfalu templom maradványait mérjék fel a következő bizottsági ülésre.
A bizottság 5 igen szavazattal az alábbi határozatot hozta:
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                   A helyi természeti értékek felkutatásáról, számbavételéről

Az Egészségügyi és Környezetvédelmi Bizottság úgy dönt,  hogy megbízza Dr. Pácziné Félix Anna 
bizottsági elnököt és  Bodó László Monorierdő,  Sas utca 17.   sz. alatti  lakost,  hogy az Újfalu 
templom maradványait mérjék fel a következő bizottsági ülésre.

Határidő: 2009. júniusi bizottsági ülés
Felelős: Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke

3. Lomtalanítás. Gumiabroncs, akkumulátor gyűjtésének szervezése

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: A lomtalanítást a településen addig halasztották, hogy a 
Monori KÖVÁL azt mondta május közepénél előbb nem lehet megszervezni.  Kérdezi a
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Polgármester Urat, hogy mit tud mondani az üggyel kapcsolatban. 

Juhász Sándor polgármester: Még nem érkezett jelentés a KÖVÁLTÓL, hogy mikorra szervezi a 
lomtalanítást.  Eredetileg  május  25-e  utánra  tervezték.  Függ  attól  is,  hogy  sikeres  volt  e  az 
üzempróba a ceglédi hulladéklerakóba, mert csak utána lehet a lomtalanítást megkezdeni. Lehet, 
hogy még egy hónapot fog csúszni. Amennyiben a KÖVÁL értesíti a hivatalt, hogy lehet szervezni 
a lomtalanítást, akkor a bizottsággal történt egyeztetés után meg lehet hirdetni. 

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke:  A lomtalanítás kérdését elnapolja,  mivel nem tud a 
bizottság érdemben határozni. 

Borbás  Elvira  tag: A  napirend  további  részével  kapcsolatban  elmondja,  hogy  az  iskolába 
próbálkoztak a gumiabroncs és akkumulátor gyűjtésének megszervezésével, de nem találnak olyan 
vállalkozót, aki elszállítaná. 

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Tudomása szerint Cegléden a Nagykőrösi oldalán van 
egy nagy telep, ahol ki van írva, hogy gumiabroncs átvétel. 

Juhász  Sándor  polgármester: Kérdezi,  hogy  pénzért  vagy  ingyen  veszi  át  a  vállalkozó  az 
abroncsokat?

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Nem tudja.

Borbás  Elvira  tag: Fel  kell  venni  a  kapcsolatot  a  vállalkozóval,  hogy  valóban  át  veszi  e  a 
gumiabroncsot, mennyiért és nagyon fontos, hogy a szállításról gondoskodik e, mert nem tudják a 
szállítást  megoldani.   A következő  ülésen   a  konkrétumok  birtokában  tudnak  a  napirenddel 
érdemben  foglalkozni.   Az  akkumulátorokkal  kapcsolatban  úgy  emlékszik,  hogy  az  egyik 
képviselőtárs azt mondta, hogy a MOL-nál nagyobb mennyiségben is átveszik, de azt is meg kell 
érdeklődni, hogy valóban átveszik e.  

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: A következő bizottsági ülésre megszerzik a napirenddel 
kapcsolatos információkat és akkor fognak dönteni a gumiabroncs és akkumulátor gyűjtés ügyében. 
Kérdezi, hogy van e még valakinek hozzászólása, javaslata? Megállapítja, hogy nincs. 

 4. Parlagfű mentesítés előkészítése

Borbás  Elvira  tag:  2009.  május  22-én  lesz  a  gyermeknap,  aminek  keretén  belül  a 
környezetvédelemmel  is  foglalkoznak.  Itt  bemutatják   a  gyerekeknek  a  parlagfüvet,  és  olyan 
kérdéseket állítottak össze, ami a parlagfűvel kapcsolatos, hogy hogyan kell a terjedését megelőzni, 
hogy kell védekezni, mit kell ellene tenni.

Juhász  Sándor  polgármester: A  közterületeken  a  közmunkások  a  kaszálást  elvégzik, 
magánterületeket  a  közterület  felügyelő  fogja  ellenőrizni,  amennyiben  a  védekezés  elmarad,  a 
tulajdonost felszólítja, ha nem kaszálja le, akkor ellehet rendeli a kényszerkaszálást. Sajnos az a a 
baj, hogy sok ember nem is ismeri a parlagfüvet, nem tudja, hogy hogy néz ki.

Dr.  Pácziné  Félix  Anna: Kérdezi,  hogy  a  napirenddel  kapcsolatban  van  e  még  valakinek 
hozzászólása. Megállapítja, hogy nincs. 
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5. Háziorvos, gyerekorvos beszámolói

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Kéri Dr. Külüs Ilona gyermekorvost, hogy tartsa meg 
beszámolóját. 

Dr.  Külüs  Ilona gyermekorvos:  A gyermekorvoshoz  a  0-14 éves  korú gyermekek tartoznak, 
természetesen  14 éves koruk után is maradhatnak 18 éves korukig. A településre egyre többen 
költöznek be, nő a gyermekek száma, már több mint 200-al több gyermek van, mint az 1990-es 
évek elején. Korcsoportonkénti megoszlásban: 0-1 éves 38 fő, 1-2 éves 78 fő, 3-5 éves 111 fő, 6-9 
éves  172 fő,  10-14  éves  205 fő  és   14  éven felüliek  162 fő.   A téli  időszakban a  rendelésen 
körülbelül  30  fő jelenik  meg naponta,  természetesen nyáron  az  a  szám kevesebb.   A krónikus 
betegek  gondozásra  kerülnek,  főbb  betegségek  itt  az  asztma,  cukorbetegség  és  az  allergia.  A 
betegeket a rendelésen érkezési sorrendbe, sorszám szerint fogadják. Csecsemő halálozás 2001 óta 
nem volt. Az újszülötteket az első napokban meglátogatja a védőnővel együtt-. Az anyákat ellátják 
tanácsokkal,  amit  meg  is  fogadnak.  Rendesen  hordják  a  csecsemőket  vizsgálatra, 
kontrollvizsgálatra,  persze  vannak  kivételek.  Küzd  az  egészséges  táplálkozás  betartásáért,  ami 
gyermekkorban minden betegség megelőzését jelenti.  Megállapítható, hogy nagyon sokan táplálják 
csecsemőjüket anyatejjel, ami hat hónapos korig igen fontos.  Az anyák a piciket rendesen hordják 
tanácsadásra is, egy – egy alkalommal 15-20 fő szokott megjelenni. Ekkor megtörténik a csecsemő 
állapotának  általános  felmérése,  valamint  a  védőoltások  beadása.  Mint  minden  településen 
Monorierdőn is vannak olyan veszélyeztetett gyerekek, akikre különösen oda kell figyelni. Nagyon 
fontos tevékenység az óvodai és iskolai preventív vizsgálat. Minden évben elvégzik a hat évesek 
iskolai  alkalmassági  vizsgálatát,  úgyszintén  a  nyolcadikosok  pályaalkalmassági  vizsgálatát. 
Szűréseket végeznek az egy, három és hetedik osztályokban minden évben, ami kiterjed a látás, 
hallás, gerinc, lúdtalp, testsúly, vérnyomás és a szív érrendszeri betegségekre.  Ahol szükséges a 
gyermeket szakorvosi vizsgálatra küldi, de nagyon komoly probléma, hogy a szülők a gyermeket 
sokszor  nem viszik  el.  Ennek oka,  hogy pl.  az  ortopédiára  időpontot  kell  kérni,  sokszor  nincs 
pénzük  a  szülőknek,  hogy Pestre  vigyék a  gyermeket.  A szemüveg eltörik,  de  nincs  pénz  újat 
csináltatni.  Nagyon sok az elhízott gyermek. Régebben csak 5-10 % volt, ma már 15-20 %-ról 
beszélhetünk. A gyerekek keveset mozognak és helytelenül táplálkoznak. Van magas vérnyomásos 
beteg is,  ami régen ismeretlen volt  szinte,  jelenleg három gyereket  kell   kezelni,  aki  állandóan 
gyógyszert szed.  Sajnos egyre több az olyan eset, hogy szipuzás, gázszívás, ami régen ismeretlen 
volt.  Egyre több gyerek szorul pszichiátriai és pszichológiai kezelésre és ezeknél az eseteknél is 
nagy gond, hogy a szülők anyagilag nem tudják megengedni maguknak, hogy Pestre rendszeresen 
kezelésre hordják a gyerekeket. 
Igen nagy probléma az iskolába és óvodába a fejtetvesség,  ami szintén nemcsak  Monorierdei, 
hanem országos jelenség. Igyekszünk megfékezni, ebben a Polgármesteri Hivatal is segít tetű írtó 
vásárlásával. A jövőre vonatkozóan elmondja, hogy bízik benne, hogy az új orvosi rendelő mielőbb 
megépül és még nagyobb eredményeket tudnak elérni. 

Borbás Elvira tag: Külön megköszöni a doktornő munkáját és azt, hogy mint családgondozónak 
ha segítséget kért mindig pozitívan állt a kérdések elé. Ha kellett azonnal intézkedett, időpontot 
kért, ami egyes esetekben igen fontos. Bízik abban, hogy ez a jó kapcsolat a jövőben is megmarad. 

Dr. Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Megköszöni Dr. Külüs Ilonának a beszámolót. Kérdezi a 
jelenlévőket, hogy van e még valakinek kérdése, hozzászólása. Megállapítja, hogy nincs és kéri Dr. 
Páczi Antal háziorvost, hogy tartsa meg beszámolóját. 
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Dr.  Páczi  Antal  háziorvos:   1992-ben  1200  bejelentkezett  beteg  volt,  most  2900  fő  van 
nyilvántartva. Munkáját két dolog nehezíti a létszám és a lakosság összetétele. A betelepültek első 
sorban a hetedik kerületből jönnek. A lakosság kezd elöregedni, amivel a betegségek megjelenése is 
nő.  A felnőtt orvoslásban még nagyobb gondot okoz a szűrések elvégzése. Míg a gyermekorvos a 
szűréseket el tudja végezni az iskolában óvodában, addig a háziorvos nehezen éri utol a betegeket. 
A felnőttek, ha egészségesnek érzik magukat, míg nincs baj, addig nem keresik meg a háziorvost. 
Ez társadalmi gond is, mert az emberekben nincs benne az egészségtudat. A háziorvosoknak is elő 
van írva, hogy milyen időközönként kell szűréseket végezni.  Ezt igen nehéz végrehajtani, mert nem 
lehet  utolérni  az  embereket,  ha  behívják  akkor  sem  biztos,  hogy  a  rendelőben  megjelenik  az 
értesített  személy.  Ha  be  is  jönnek,  mindenki  rohan,  a  vérnyomás  mérést  elvégeztetik,  de  a 
legtöbben  a  laborvizsgálatra  már  nem  mennek  el,   ami  feltétele  például  a  cukorbetegség 
kiszűrésének is.   Olyan programjuk van,  ami  mutatja,  hogy mely embereken kellene  a  szűrést 
elvégezni. Aki megjelenik, mert van valami panasza, azokon az embereken a szűrést elvégzik, de 
aki  nem meg  egész  évbe  az  orvoshoz,  mert  nincs  panasza,  azokat  kellene  valamilyen  módon 
utolérni.  Az egészségnapra szervezett szűréseken is mindig ugyan azok az emberek jelennek meg, 
akik egyébként a rendelőben is rendszeresen megjelennek.  Az orvosoknak értesítési kötelezettsége 
van  azon  személyekkel  szembe,  akik  három  éve  nem  jelentek  meg  a  rendelőben.  Ezeket  az 
értesítéseket már most is elkezdték kiküldeni, de nem lehet tudni mennyien fognak megjelenni. Ha 
az  orvosi  rendelő  elkészül  és  egy  második  háziorvosi  körzet  is  lesz,  akkor  sokkal  nagyobb 
hangsúlyt fognak tudni fektetni a szűrésekre, mert nem lesz olyan magas a  beteglétszám egy egy 
orvosnál.   Megnövekedett  a magas vérnyomásos betegek száma, ami most körülbelül 600 fő,  a 
cukorbetegek  száma 3-400  fő  között  van  amiről  tud,  de  biztosan  van  olyan  cukorbetegségben 
szenvedő is, akinél az alapvető vizsgálatokat nem tudják elvégezni, mert nem jelennek meg. Nő a 
daganatos megbetegedések száma, a tüdő, gyomor és bélrendszeri. Tervez az előírtakon kívül más 
szűréseket  is,  például  veseműködési  szűrést.  Ez  azért  is  fontos,  mert  a  magas  vérnyomás  és  a 
cukorbetegségnek az is következménye, hogy tönkre megy a veseműködése és a látás, ezért nagyon 
fontos ez a fajta szűrés, hogy a célszervek ne károsodjanak. A településen nem él olyan beteg, aki 
olyan  súlyos  veseelégtelenségben  szenvedne,  hogy  dialízisre  szorulna.    Egy  egy  rendelésen 
körülbelül 60-70 fő jelenik meg. A rendelést előjegyzéssel tartják, amit nem tudnak betartani, mert 
van olyan nap, hogy a rendelés előtt fél órával már hosszú sorban állnak a betegek, valamint van 
olyan eset, hogy sürgős hívás esetén ki kell menni a helyszínre, ami egy egy alkalommal közel egy 
órát is igénybe vehet. Ezeket az eseteket csak olyan helyen tudják kikerülni, ahol 24 órás ügyelet 
van.   Az lenne az ideális,  ha egy beteggel  legalább húsz percet  lehetne foglalkozni,  de ekkora 
beteglétszám mellett  lehetetlen.  Bízik  benne,  hogy az  orvosi  rendelő  mielőbb  elkészül,  ahol  a 
feltételek is jobbak lesznek. 

Borbás  Elvira tag: A doktor  úr  munkáját  is  megköszöni,  ami  igen  sok  túlmunkával  is  jár.  A 
lakosság  pozitívan  vélekedik.  Jó  egészséget   és  további  jó  munkát  kíván  a  doktor  úrnak  és 
asszisztensének, aki szintén maximálisan ellátja a feladatát.  

Dr. Páczi Antal háziorvos:  Azzal a kéréssel fordul a bizottsághoz, hogy a bicikli tároló teteje kb. 
két  négyzetméteres  darabon  tönkre  ment,  mert  a  szomszédos  épületről  átcsúszott  a  hó,  ami 
beszakította, amire műanyag hullámpalát kellene venni, mivel a felnőtt betegek kerékpárjain kívül a 
kismamák is ott tárolják a babakocsikat.

Juhász Sándor polgármester: Meg fogják csinálni. 
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Dr.  Pácziné Félix Anna bizottság elnöke: Kérdezi,  hogy a  bizottság az orvosok beszámolóját 
elfogadja e? Megállapítja, hogy a bizottság a beszámolókat elfogadta. Kérdezi, hogy van e még 
valakinek kérdése.  Megállapítja,  hogy nincs,  hogy az egyebek napirendbe nem akarnak semmit 
tárgyalni, ezért a bizottsági ülést 15.55 perckor bezárja. 

K.m.f.

Dr. Pácziné Félix Anna  Borbás Elvira 
bizottság elnöke  jegyzőkönyv hitelesítő

Kifutné Szerencsi Ildikó
jegyzőkönyvvezető


